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Minuta şedinţei Consiliului Consultativ din 24 februarie 2009  
24 Februarie 2009, 10.00 – 11.00  
 
 
 
Introducere  
 
Preşedintele ANC, Liviu Nistoran, urează bun venit participanţilor şi enumeră principalele 
puncte de discuţie care vor fi abordate.  
 
1. Adoptarea Agendei  

 
Preşedintele ANC atrage atenţia asupra documentului 1 (Agenda), cerând observaţii. În lipsa 
oricăror remarci, agenda este adoptată în forma propusă de ANC.  
 
2. Minuta întâlnirii anterioare  

 
Domnul Sorin Mierlea, reprezentantul Asociaţiei Naţionale pentru Protecţia 
Consumatorilor şi Promovarea Programelor şi Strategiilor din România (ANPCPPSR), 
atrage atenţia asupra faptului că nu a primit minuta şedinţei anterioare. Preşedintele ANC 
menţionează faptul că acest document se regăseşte pe pagina de internet a Autorităţii. Ca regulă 
generală, minuta fiecărei întâlniri a Consiliului se transmite spre aprobare prealabilă tuturor celor 
care au luat parte la şedinţa respectivă şi ar putea avea puncte de vedere menţionate. În lipsa altor 
observaţii, minuta şedinţei anterioare este aprobată.  
 
3. Proiectul planului de acţiuni al ANC pentru anul 2009 
 
Pentru prezentarea sintezei observaţiilor, Preşedintele ANC dă cuvântul doamnei 
Alexandrina Hîrţan, vicepreşedinte ANC; aceasta prezintă pe scurt principalele observaţii 
primite de ANC în perioada de consultare publică şi principalele modificări integrate în proiectul de 
decizie, precum şi argumentele pentru respingerea anumitor propuneri de modificare.  
 
Perioada de consultare publică pe marginea acestui proiect s-a încheiat la data de 15 ianuarie a.c. 
Au fost primite observaţii din partea operatorilor, a analiştilor în domeniu, dar şi a utilizatorilor 
finali. Vicepreşedintele ANC reaminteşte principalele direcţii ale planului de acţiuni, menţionând că 
se va pune accent pe finalizarea analizelor de piaţă demarate în cursul anului 2008, pe 
reglementări în domeniul utilizării spectrului, precum şi pe protejarea intereselor utilizatorilor, pe 
măsuri de educare şi informare. În continuare, face o trecere în revistă a observaţiilor primite în 
perioada de consultare, precum şi a răspunsurilor Autorităţii la acestea.  
 
După prezentarea sintezei observaţiilor, preşedintele ANC dă cuvântul participanţilor pentru a-şi 
expune punctele de vedere, nu înainte de a atrage atenţia asupra faptului că aspectele prezentate 
anterior fac referire doar la punctele comentate, însă din planul de acţiuni fac parte şi alte activităţi 
pe care ANC le are în vedere, unele dintre ele fiind chiar în desfăşurare în prezent. De asemenea, 
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nu este vorba de o listă exhaustivă, în momentul în care piaţa va necesita acest lucru, ANC va 
acţiona chiar dacă problema nu este inclusă în planul de acţiuni. Sunt şi anumite puncte care nu 
sunt incluse în proiect, deoarece necesită o perioadă mai mare pentru a fi implementate (de 
exemplu, laboratorul EMC).  
 
Domnul Sorin Mierlea, reprezentantul ANPCPPSR, lansează o întrebare referitoare la codul de 
bune practici în domeniul comerţului electronic, întrebând dacă acesta va îmbrăca forma unei legi 
sau va rămâne la statutul unor recomandări. Preşedintele ANC răspunde că acest cod este doar 
o recomandare şi îl roagă pe Radu Dinu, şeful Departamentului Gestionare Resurse Internet, să 
aducă eventuale completări. Acesta din urmă confirmă răspunsul preşedintelui ANC şi arată că e 
vorba de un set de reguli care vor fi respectate voluntar de site-urile care fac comerţ electronic, dar 
că respectarea acestora va fi verificată de Autoritate înainte de a li se permite afişarea mărcii de 
încredere. Reprezentantul ANPCPPSR aduce exemplul codului de bune practici dintre retaileri şi 
producători, care însă nu presupune aceleaşi proceduri. 
 
De asemenea, reprezentantul ANPCPPSR solicită lămuriri referitoare la termenul de „marcă de 
încredere”, argumentând experienţa avută cu reprezentanţii industriei pe această temă. 
Preşedintele ANC răspunde că Autoritatea a avut deja întâlniri preliminare cu reprezentanţii 
industriei, în vederea dezvoltării setului de bune practici.  
 
Preşedintele ANC salută prezenţa în sală a celor doi reprezentanţi ai Camerei Deputaţilor, domnii 
deputaţi Gheorghe Zoicaş şi Adrian Bădulescu, precum şi a reprezentantului MCSI, doamna Liliana 
Toma.  
 
Reprezentantul Orange, doamna Andreea Pomîrleanu, face o observaţie referitoare la ordinea 
de prioritate în ceea ce priveşte modelele de calculaţie a costurilor: primul pe listă ar trebui să fie 
modelul de calculaţie a costurilor de acces la bucla locală, urmat de  reglementarea tarifelor de 
terminare a apelurilor la puncte fixe şi la puncte mobile. 
Faţă de aceste observaţii, reprezentanţii ANC precizează că modelul de acces la bucla locală se 
realizează în prezent în cadrul unui proiect Phare cu sprijin din partea companiei de consultanţă 
Deloitte şi se regăseşte în planul de acţiuni al Autorităţii pentru anul 2009 la secţiunea dedicată 
proiectelor; pentru ANC, acest model reprezintă o prioritate, iar rezultatele sunt aşteptate în a doua 
jumătate a anului 2009. În ceea ce priveşte modelele de calculaţie a costurilor pentru terminarea 
apelurilor, ordinea de prioritate stabilită de ANC are în vedere atât constrângerile dictate de 
resursele disponibile, cât şi faptul că tarifele de terminare a apelurilor la puncte mobile vor trebui 
ajustate semnificativ într-o perioadă de timp relativ scurtă. Totodată, dat fiind faptul că termenul 
pentru implementarea rezultatelor acestor modele este, conform ultimei versiuni a proiectului de 
recomandare a CE, începutul anului 2012, dezvoltarea modelor va trebui să se facă oricum într-un 
interval de timp foarte comprimat.  
 
Reprezentantul Cosmote, domnul Gabriel Mocanu, ridică problema jammerelor, care creează 
interferenţe ce afectează funcţionarea reţelelor operatorilor mobili. Preşedintele ANC propune ca 
această discuţie să fie reluată la ultimul punct al agendei, diverse. 
 
Acceptând propunerea, reprezentantul Cosmote pune în discuţie importanţa pentru Autoritate a 
punctului legat de reţelele metropolitane. Reprezentanţii ANC arată că situaţia la nivel european 
indică tendinţa de reglementare a acestor reţele, iar în România procesul trenează foarte mult. 
Pentru a facilita intervenţia, ar trebui totodată amendat cadrul normativ. Există discuţii şi în Grupul 
Reglementatorilor Europeni referitoare la implicarea autorităţilor în soluţionarea eventualelor 
probleme concurenţiale pe care le poate ridica dezvoltarea unor asemenea proiecte. Există ţări în 
care aceste aspecte sunt reglementate de autorităţi, pe baza unor prevederi legale în acest sens; 
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pentru ca acest lucru să se poată realiza şi la noi este necesară o analiză, acesta fiind motivul 
pentru care reţelele metropolitane sunt incluse în planul de acţiuni.   
 
Constatând că nu mai sunt alte observaţii, preşedintele ANC menţionează şi tranziţia la televiziunea 
digitală, ca proces complex, ce trebuie finalizat într-un timp foarte scurt şi care necesită măsuri 
rapide.  
 
4. Proiectul de decizie privind mecanismul de verificare a semnăturilor electronice 
  
Pentru prezentarea sintezei observaţiilor, preşedintele ANC dă cuvântul domnului Octavian 
Alexiu, reprezentantul Direcţiei Reglementare Tehnică din cadrul ANC, care arată că în 
perioada de consultare nu au fost primite observaţii care să afecteze substanţa deciziei, ci mai mult 
observaţii referitoare la aspecte de formă.  
Vicepreşedintele Comisiei IT&C din cadrul Camerei Deputaţilor, domnul Gheorghe 
Zoicaş, recomandă ANC analizarea cerinţelor impuse furnizorilor de servicii de certificare pentru 
semnătura electronică, astfel încât să se faciliteze accesul furnizorilor de talie mai mică. 
Reprezentanţii ANC iau act de această observaţie. 
 
Deoarece nu mai sunt observaţii se trece la următorul punct din ordinea de zi. 
 
5. Proiectul de decizie privind procedura de agreare a agenţiilor de omologare a 
dispozitivelor securizate de creare a semnăturii electronice 
 
Preşedintele ANC dă din nou cuvântul domnului Octavian Alexiu pentru prezentarea deciziei. Şi în 
acest caz, observaţiile primite s-au referit mai curând la formă decât la fond şi au fost acceptate de 
Autoritate. 
 
Reprezentantul ANPCPPSR propune luarea unor măsuri, având în vedere aceste două decizii, 
pentru a se reduce volumul de materiale tipărite şi pentru a se încuraja comunicarea electronică, 
mai ales la nivelul instituţiilor publice locale şi centrale.  
Domnul Adrian Bădulescu, reprezentant al Comisiei IT&C, menţionează că acest proces va fi 
unul destul de dificil, pentru că implică o schimbare de mentalitate, cel puţin la nivelul Camerei 
Deputaţilor, puţini parlamentari fiind dispuşi să renunţe la citirea anumitor documente pe suport de 
hârtie.  
 
6. Diverse 
 
Constatând că nu mai sunt observaţii la cele două proiecte de decizie, preşedintele ANC dă 
cuvântul domnului Bogdan Iana, directorul Direcţiei Gestiunea Spectrului din cadrul, pentru 
a răspunde întrebării reprezentantului Cosmote, de la începutul şedinţei, referitoare la dispozitivele 
care provoacă interferenţe. În acest moment, din punct de vedere juridic, folosirea acestor 
echipamente se încadrează la contravenţie, aşadar poate fi amendată, dar nu poate fi întreruptă. 
Propunerea preşedintelui ANC este de a introduce în planul de acţiuni al Autorităţii un nou punct, 
referitor la combaterea acestor dispozitive. Propunerea este acceptată.  
 
A doua problemă ridicată de domnul Gabriel Mocanu, este aceea a spectrului Cosmote aflat pe 
graniţa cu Ucraina, care nu poate fi utilizat, deşi este plătit. Reprezentanţii ANC arată că s-au 
întreprins nenumărate demersuri pe lângă autoritatea din ţara vecină, acţiuni care nu s-au soldat 
cu nici un răspuns; cu toate acestea, se ia în considerare în continuare abordarea acestei probleme 
pe cale diplomatică.  
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Reprezentantul ANPC menţionează reclamaţiile cu privire la activarea automată a serviciului de 
roaming pe teritoriul României, pentru utilizatorii români aflaţi în apropierea graniţei, ceea ce 
implică ridicarea costurilor pentru consumatori. Recomandarea ar fi găsirea unei soluţii tehnice 
împreună cu operatorii pentru a împiedica astfel de situaţii.  
Reprezentantul Vodafone, domnul Sebastian Popovici, menţionează faptul că operatorul pe 
care îl reprezintă a blocat setarea automată a reţelei.  
Preşedintele ANC apreciază că soluţia este foarte simplă, ea rezumându-se la setarea 
terminalului, aspect ce va fi discutat cu operatorii.  
 
Constatând că nu mai sunt alte recomandări, Preşedintele ANC mulţumeşte încă o dată 
participanţilor pentru prezenţă şi declară şedinţa închisă.  

 
 

 


